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خبر اقتصادی

تأیید واردات بنزین از چابهار
درحالی که آمار رسمی 
از میــزان واردات بنزین به 
کشور وجود ندارد، رئیس 
اداره استاندارد شهرستان 
چابهــار از نمونه گیــری 

محموله بنزین وارداتی از بندر چابهار خبر داد. به گزارش 
تســنیم، ناصر جدگال اعلام کرد: در روز جمعه 8 دی 
1402 کارشناس اداره اســتاندارد شهرستان چابهار با 
همراهی نماینده شرکت نفت، گمرک و اداره بندر اقدام 
به بازرسی و نمونه برداری مطابق استاندارد از محموله 
بنزین وارداتی بر روی عرشه کشتی کردند. گفتنی است 
مســئولان وزارت نفت از واردات بنزین به عنوان تهاتر 
فرآورده های نفتی یاد می کنند و آمار رســمی از میزان 
واردات ارائه نمی دهند، با این وجود برآورد می شود که در 
سال جاری چیزی بالغ بر حداقل یک میلیارد دلار صرف 
تأمین بنزین وارداتی شــده است و پیش بینی می شود 

این رقم برای سال آینده از مرز 2 میلیارد دلار عبور کند.
    

با تصویب مجلس:
نرخ مالیات بر ارزش افزوده 

یک درصد افزایش یافت
نمایندگان مجلس با افزایش یک درصدی مالیات 
بر ارزش افزوده موافقــت کردند. به گزارش »انتخاب«، 
نمایندگان در ادامه جلسه نوبت صبح دیروز، و در بخش 
درآمدی لایحه بودجه ســال 140۳ در بخش درآمدی 
در بند »س« تبصره ۶ این لایحه مصوب کردند، در سال 
140۳ نرخ مالیات بــر ارزش افزوده موضوع ماده هفت 
قانون مالیات بر ارزش افزوده مصوب ســال 1400 یک 

واحد درصد افزایش می یابد.
    

معاون وزیر اقتصاد:
ایران از توصیه ٧ خارج شد، 

نه از لیست سیاه!
معاون وزیر اقتصاد به 
برخی تیترهــای خبری 
چند روز اخیر درباره خبر 
خروج نام ایران از لیســت 
ســیاه FATF واکنش 

نشــان داد و گفت: برنامه اقدام مورد توافق ایران و گروه 
ویژه اقدام مالی )اف ای تی اف( و قــرار دادن به ناحق نام 
ایران در لیست سیاه، موضوعی کاملا متفاوت باخروج 
نام ایران از ذیل توصیه شماره ۷ است. هادی خانی افزود: 
اساســا این دو موضوع به صورت مجزا از هم پیگیری و 
مدیریت می شــوند چراکه برنامه اقدام براساس نسخه 
200۳ توصیه های اف ای تی اف تدوین شده و موضوعات 
مرتبط با توصیه شماره ۷ از سال 2012 در توصیه های 

اف ای تی اف مطرح و عملیاتی شده  است.
    

وزارت نفت مکلف شد:
مابه التفاوت بهای خوراک به حساب 

خزانه داری کشور واریز شود
نمایندگان مجلس شورای اســلامی وزارت نفت را 
مکلف کردند تا مابه التفاوت بهــای خوراک نفت خام، 
ال  ان  جی و میعانات گازی پالایشــگاه ها و شرکت های 
پتروشیمی را از طریق گشایش اعتبارات اسنادی دریافت 
و به حساب تعیین شده نزد خزانه داری کل کشور واریز 
نماید. به گزارش ایسنا، نمایندگان در جریان رسیدگی 
به گزارش کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 140۳ در 
بخش درآمدی با تصویب بند د تبصره هفت این لایحه به 

شرح زیر موافقت کردند.
    

تشدید نظارت بر قیمت و توزیع 
لاستیک وارداتی

نظــارت بــر قیمت و 
توزیع مکفی لاستیک های 
ســواری وارداتی مطابق با 
ضوابط نرخ گذاری تایرهای 
وارداتی از سوی اتاق اصناف 

ایران ابلاغ شد. به گزارش خبرگزاری مهر، در این بخشنامه 
آمده است: حسب تاکید مشاور عالی وزارت صمت،  نظارت 
بر بررسی عملکرد فعالان عمده فروش تایرهای وارداتی از 
طریق اتحادیه های صنفی ذیربط و واحدهای بازرسی و 
نظارت در دستور کار اتاق اصناف قرار گرفته و در صورت 
مشاهده هر گونه تخلف برخورد قاطع و بازدارنده معمول و 

نتیجه به این مرجع اعلام گردد.
    

شاخص کل بورس
 26 هزار واحد ریزش کرد

در پایان معاملات سه شــنبه ۳ بهمن، شاخص کل 
بورس تهران با 2۶ هزار و ۵2۷ واحد کاهش، به 2 میلیون 
و 120 هزار و ۳۵ واحد رسید. به گزارش ایرنا، شاخص هم 
وزن با 1۵ هزار و ۶۵8 واحد کاهش به ۷24 هزار و 11۶ 
واحد رسید. نماد های »شپنا، فولاد، تاپیکو، فملی، اخابر، 
خودرو و وکغدیر« بیشترین تاثیر را بر شاخص داشتند و 

همگی باعث افت شاخص شدند.

از اواخر ماه گذشته شایعاتی درباره کاهش 
عرضه نان به گوش رسید که دولت مانند دفعات 
گذشــته به شــدت آن را تکذیب کرد و وعده 
برخورد سخت با متخلفان را داد. اما روش دولت 
در برخورد با متخلفین، عدم اعطای آرد یارانه ای 

به نانوایان بود!
رئیس بازرسی اتحادیه نانوایان سنتی تهران 
اعلام کرد: سامانه نانی نو در 10 ماه پیش از این، 
سهمیه آرد نانوایان را به صورت دستی اختصاص 
می داد؛ اما اخیرا این سامانه به صورت هوشمند 
درباره سهمیه آرد نانوایان تصمیم گیری کرده و 
منجر به کاهش سهمیه برخی نانوایان شده است.

به گزارش تســنیم، امیر کرملو ادامه داد: در 
واقع هوش مصنوعی برای اختصاص آرد نانوایان 

تصمیم گیری کرده است به طوری که سهمیه 
۳00 واحد نانوایی در تهران صفر و سهمیه ۶00 
واحد نانوایی روزانه یک تا دو کیسه شده است. 
همچنین او وعده داد بزودی کارگروهی درباره 
نان در استانداری برگزار و درباره مسائل اختصاص 

سهمیه آرد نانوایان تصمیم گیری شود.

محدودیت فروش از ۱۰ روز پیش 
آغاز شده

همچنین رئیس پیشــین اتحادیه نانوایان 
ســنگکی تهران اعلام کرد: از هر کیســه آرد 
باکیفیت 110 تا 11۵ عدد نان سنگک به دست 
می آید. حالا نانوا موظف شده این مقدار نان را به 
40 مشتری بفروشد که به هر نفر حداکثر سه نان 
می رسد. اگر هم نانوا بخواهد نان بیشتری بدهد 
گفته می شود که فروشش غیرمتعارف است و 

سهمیه آرد واحد نانوایی کم می  شود.
اصغر پابرجا در گفت وگو بــا ایلنا از کاهش 
چشــمگیر ســهمیه آرد نانوایی ها خبر داد و 
گفت: شرکت نانی نو )ارائه دهنده دستگاه های 

هوشمند نانوایی( با این استدلال که نانوایان 
الگوی پخت نان را رعایت نکرده اند سهمیه 
 آرد آنهــا را بــه طــور قابل توجهی کاهش

 داده است.
او خاطرنشــان کــرد: فعلا 
نانوایی ها با ذخیــره آردی که 
برایشان مانده نان موردنیاز مردم 
را می پزند اما تداوم این جریان 

می تواند مردم را در تامین 
نان به عنــوان قوت غالب 

آنها با مشکل رو به رو کند.

یک بام و دو هوای دولت
تمام این مسائل نگرانی آزادسازی قیمت نان را 
افزایش می دهد؛ اما دولت در بودجه برای تثبیت 
نان منابع جدیدی در نظر گرفته است که به نظر 
عده ای، ایــن کار هزینه های جدیدی به بودجه 

ناتراز 140۳ اضافه می کند.
در 2۵ دی ماه، رئیس سازمان برنامه و بودجه 
در جلسه کمیسیون تلفیق با مصوبه اخیر این 
کمیســیون مبنی بر تخصیص ۳۷ همت یارانه 
به نانوایان برای ســال 1402 و 140۳ مخالفت 
و اعلام کرد: این یارانــه از محل صرفه جویی در 
مصرف آرد به نانوایان پرداخت می شــود و این 
مصوبه هزینه سنگینی بر دوش دولت می گذارد.

اما حسینعلی حاجی دلیگانی، عضو کمیسیون 
تلفیق، تاکید کــرده بود که براســاس مصوبه 
کمیسیون مقرر شد تا این میزان یارانه با هدف 
جبران هزینه های تحمیلی به نانوایان در طول 
سال و به منظور جلوگیری از افزایش قیمت نان 
توسط نانوایان به خاطر هزینه های تحمیلی به 

آنها اختصاص یابد.
هرچند این شائبه مطرح است 
که نزدیک شدن به موعد انتخابات، 
مجلس را به فکــر مخالفت با دولت 
انداخته اســت، امــا اگر این 
اختلاف را جدی بگیریم 
به نظر می رسد مجلس 
این بار مالی را به بودجه 
اضافه کرده اســت و 
خود دولت تمایلی 
 به حفــظ قیمت 

نان ندارد.

یارانه ها باید واقعا هدفمند شوند
یک اقتصــاددان در گفت وگو با »توســعه 
ایرانی« در ارزیابی سیاست اعطای یارانه به نان 
عنوان کرد: به طورکلی یارانه ها، به هر شــکلی 
که باشند، فسادزا هســتند و هرچقدر هم که 
واسطه ها بین یارانه دهنده و یارانه گیرنده بیشتر 

باشد، فسادهای آن نیز بیشتر است.
مصطفی شریف ادامه داد: یارانه به آرد هم به 
همین شکل است. اعطای یارانه آرد یک فرآیند 
طولانی دارد؛ از زمانی که دولت گندم را می خرد 
آغاز می شود و سپس آن را به کارخانه های آرد 
اعطا می کند و سپس به دســت نانوا می رسد و 
درنهایت مصرف کننده آن را دریافت می کند. در 
این فرآیند، افراد زیادی دخالت دارند و به همین 

دلیل، فرآیندی فسادزاست.
او تصریح کــرد که یارانه هــا باید به معنای 
واقعی هدفمند شوند نه که به این شیوه صوری 

ادامه پیدا کنند.
این استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی 
درباره اثار آزادســازی قیمت نــان، بیان کرد: 
آزادســازی می تواند در یــک فرآیند صحیح، 
کارساز باشد؛ اما این فرآیند به صورت ناگهانی 
و تصادفی نمی تواند مفید باشد و آثار زیان باری 

به دنبال دارد.
شریف با اشــاره به اینکه مصرف کنندگان 
اصلی نان، طبقات ضعیف هستند و طبقات بالاتر 
مصرف نان کمتری دارند، تاکید کرد: بنابراین 
اگر آزادسازی حساب شده نباشد و بررسی های 
لازم صورت نگرفته باشد، قطعا آسیب می زند و 
به صورتی می شود که مشکلاتی برای خود دولت 

نیز می آفریند. 
او درباره احتمال آزادســازی قیمت نان در 
ایران گفت: به نظر نمی رســد دولت تصمیم به 
آزادسازی قیمت نان بگیرد زیرا آزادسازی قیمت 

نان تبعات گسترده ای دارد.
به گفته این اقتصاددان، آزادسازی و افزایش 
قیمت ها ممکن است در برخی نقاط و شهرها 
صورت بگیرد، اما بعید است قیمت نان مطلقا 

آزاد شود.

سیاست های دولت 
بازی با معیشت مردم است

رفتار دولت در ایران هیچگاه قابل پیش بینی 
نیســت و نمی توان به قطعیت گفــت که آیا 
آزادسازی قیمت نان انجام می شود یا خیر. اما 
از آنجا که همواره کاهش ســهمیه ها، مقدمه 
شوک دادن به قیمت ها است پس می توان نگران 

آزادسازی قیمت نان هم بود.
با این حال به نظر می رسد در چارچوب فعلی 
اقتصاد ایران، هدفمند شدن واقعی یارانه ها راه 
بهتری است تا آزادسازی. زیرا آزادسازی در ایران 

همواره به صورت ناگهانی و بدون فراهم کردن 
زیرساخت انجام می شود.

یکی از این زیرساخت های آزادسازی، ترمیم 
دستمزد ها به صورت مستمر است که در ایران 
چند سالی است سطح دستمزدها کمتر از میزان 

تورم تعیین می شود.
همچنین برخی طرفداران آزادسازی، یکی 
از پیش شرط های آن را، اعطای منابع یارانه های 
سابق به بخش تولید می دانند که باز هم چارچوب 
اقتصادی ایران اجازه این کار را نمی دهد. یعنی 
در واقع کســری بودجه دولت آنقدر زیاد است 
که دولــت هرچقدر از منابع هزینه ای ســابق 
خود کم کند، آن را به بخش های دیگر اقتصاد 
تزریق نمی کند، بلکه برای جبران هزینه های 
جاری از آن استفاده می کند. نمونه این کار در 
افزایش قیمت بنزین در ســال ۹8 بود که اول 
به بهانه اعطای یارانــه آن به بخش تولید انجام 
شد اما تاکنون این افزایش قیمت برای جبران 

هزینه های دولت استفاده شده است.
ازاین رو تجربه ثابت کرده است که آزادسازی 
در ایران بدون چارچوب انجام می شود و معیشت 
اقشار فقیر و طبقات زحمتکش قربانی می شود 
اما از طرفی هم خود شیوه اعطای یارانه دولت 

فسادزا است.
هدف اعطای یارانه، کمک به معیشت طبقات 
پایین است و لازم است که با ابزارهایی انجام شود 
که مطابق با همین هدف باشد. برای مثال برخی 
دولت های رفاه این سیاست را در نظر می گیرند و 
با ابزارهای مناسب آن، از فسادزایی این سیاست 
هم جلوگیری می کنند. امــا در ایران، اعطای 
یارانه با ابزارهای نئولیبرالی انجام می شود که 
اولا دلالان را به جای مــردم منتفع می کند و 
ثانیا مقدمه ای فراهم می کنــد که هرزگاهی 

شوک های قیمتی وارد شود.
با تورم موجود، دولت اکنون چه با آزادسازی 
و چه ادامه سیاســت یارانه ای، معیشت مردم 
را هدف گرفتــه، هرچند که به نظر می رســد 
اعطای یارانه با تمام معایبش، از آزادسازی های 
 بدون مقدمه اقلامی مانند نان، آسیب کمتری 

داشته باشد.

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی در گفت وگو با »توسعه ایرانی«

تبعاتشوکقیمتیبهنان،دامنگیرفقراوحتیدولتمیشود
با تورم موجود، دولت اکنون چه 
با آزادسازی و چه ادامه سیاست 
یارانه ای، معیشت اقشار فقیر و 
طبقات زحمتکش را هدف قرار 

می دهد؛ هرچند که به نظر می رسد 
اعطای یارانه با تمام معایبش، از 

آزادسازی های بدون مقدمه اقلامی 
مانند نان، آسیب کمتری دارد

مصطفی شریف، اقتصاددان 
در گفت وگو با »توسعه ایرانی«: 

آزادسازی قیمت نان می تواند در 
یک فرآیند صحیح، کارساز باشد؛ 

اما نظر به اینکه مصرف کنندگان 
اصلی نان، طبقات ضعیف هستند، 

این فرآیند به صورت ناگهانی و 
تصادفی نمی تواند مفید باشد و آثار 
زیان باری به دنبال دارد. مشکلاتی 

برای خود دولت نیز می آفریند

یک حقوقدان و متخصص قراردادهای ملکی در گفت وگو با تجارت نیوز، درباره ضعف 
قوانین در حوزه قراردادهای مشارکت در ساخت، گفت: بسیاری از قوانینی که در قانون 
مدنی ایران وجود دارد، از صدر اسلام گرفته شده است. همچنین قانون کشور بر اساس 
قانون فرانسه تطبیق پیدا کرده و در نهایت قانون مدنی نیز ترکیبی از قانون فرانسه و 

فقه امامیه است.
علیرضا کمیجانی افزود: قراردادهای جدید اما پیچیدگی های خود را دارند و روابطی 
که در این راستا شکل می گیرد در قانون فرانسه و فقه امامیه پیش بینی نشده است. قانون 
مدنی بیش از ۹0 سال است که به روزرسانی نشده و به همین دلیل نمی تواند برخی از 
مباحث را پوشش دهد. در این راستا همراه با بسیاری از قراردادهای جدید، قراردادهای 
مشارکت در ساخت هم شکل گرفته است تا بتواند ضرورت قاعده گذاری تجاری و مدنی 

بین افراد را پوشش دهد و مشکلات آنها را به حداقل برساند.

او در مورد مشکلات رایج در قراردادهای مشارکت در ساخت توضیح داد: با افزایش 
هزینه های ساخت، قاعدتا بسیاری از مالکان زمین امکان اینکه شخصا ساخت و ساز انجام 
دهند، میسر نیست. از سوی دیگر در ساخت و سازهای امروزی قواعد بسیار پیچیده ای 

وجود دارد و اینکه افراد به صورت سنتی ساخت را به عهده بگیرند راحت نیست.
این کارشناس حقوقی تاکید کرد که اکنون بالغ بر ۷0 درصد از قراردادهای مشارکت 
در ساخت به اختلاف منجر می شود که عدد بسیار بالایی است. این در حالی ست که در 

قراردادهای خرید، کمتر از 10 درصد موارد با اختلاف مواجه می شود.
کمیجانی در خصوص پیش بینی ساخت و ساز بر مبنای آمار قراردادهای مشارکت 
در ســاخت بیان کرد: :کار حقوقی مشارکت در ســاخت، رابطه مستقیمی با جواز 
صادرشده از سوی شهرداری دارد. برای مثال شهر تهران سال گذشته نسبت به سال 

قبل از آن، ۳0 تا 40 درصد کاهش صدور جواز ساخت را تجربه کرده است.

او خاطرنشان کرد: کاهش تعداد جواز ساخت، نشانه ای بر این امر است که تعداد 
قراردادها و عرضه در حال کاهش است. عرضه کمتر، پیامدهای خود را دو تا سه سال 
آینده نشان خواهد داد. رکودی که اکنون در صنعت ساخت وجود دارد احتمالا تا دو 

سال آینده پابرجاست.

متخصص قراردادهای ملکی: 

رکود در ساختمان سازی تا دو سال دیگر ادامه دارد

گفت وگو

هر چه تبلیغات انتخاباتی دوران ریاســت جمهوری برای 
صداوسیمایی که پسوند ملی را به دوش می کشد فایده ای نداشته 
است، اما در عوض به نظر می رسد اسفند امسال صداوسیما قرار 
است با آنتن فروشی و البته تبلیغات انتخاباتی پول خوبی را در 

بحبوحه تبلیغات انتخاباتی کاسب شود.
به گزارش اقتصاد24، پیمــان جبلی با بیــان اینکه تمام 
نامزد هایی که در یــک حوزه انتخابیه هســتند به یک میزان 
مبلغ از آن ها دریافت خواهد شد، گفته است: قانون به ما اجازه 
داده که هزینه تمام شده را از نامزد های محترم دریافت کنیم، 

هزینه ای را که الان اعلام کردیــم و حوزه های انتخابیه هزینه 
خاص خودشان را به نامزد آن حوزه اعلام کردیم، این هیچ نسبتی 
با هزینه های تمام شده ندارد یعنی ما حداقلی را در نظر گرفتیم 
برای هزینه های انجام شده در آن حوزه انتخابیه و ارزش آنتن صدا 
و سیما در تمام حوزه های انتخابیه ای که هزینه ثبت نام و هزینه 
اســتفاده از این فرصت به نامزد های محترم اعلام شده، بسیار 
بیشتر از رقمی است که اعلام شده است. در همین راستا اعلام 
شد که نامزد ها باید از طریق سامانه ستاد تبلیغات برای تبلیغات 
تلویزیونی ثبت نام کنند، یعنی بر اساس آنچه گفته شده است، هر 
نامزد باید ویدئو های خود را در قالب مصوب سازمان صدا و سیما 
تولید کند. این بســته تصویری که حدود بیست دقیقه خواهد 
بود، شامل ویدئوی حامیان، سوابق، برنامه ها و دیدگاه های نامزد 
خواهد بود. تعداد پخش و بازپخش در هر حوزه انتخابیه متناسب 
با تعداد نامزد هایی است که برای تبلیغات تلویزیونی نام نویسی 

کرده اند. چنانچه نامزد نتوانــد تبلیغات خود را با قواعد مصوب 
تولید کند یا از تبلیغات تلویزیونی منصرف شود، مبلغ دریافتی 
برگردانده نخواهد شد. در نهایت با اعلام صداوسیما به نامزد ها 
برای استفاده از 200 شبکه محلی، رقم دریافتی از هر نامزد ۵ تا ۷0 
میلیون خواهد بود که در تهران به بالای 100 میلیون می رسد؛ 
مثلا در مورد شهر تهران، نامزد انتخاباتی برای ثبت نام در سامانه 
تبلیغات 20 دقیقه ای تلویزیون ویژه انتخابات مجلس، باید رقم 
1۵0 میلیون تومان بپردازد و این یعنی دقیقه ای ۷ میلیون تومان.

البته لازم به ذکر است نمایندگان سابق و فعلی و نامزد های 
انتخاباتی حتما تمام تلاش خود را برای تبلیغات خواهند کرد. 
وقتی که همین چند مــاه پیش فیش هــای دریافتی یکی از 
نمایندگان فعلی مجلس منتشر شد و مشخص شد که جدا از 
حقوق دریافتی، حدود 100 میلیون تومان هزینه های جانبی در 

ماه نیز دریافت می کند.

درآمد صداوسیما از تبلیغات انتخاباتی کاندیداها چقدر است؟ 

2۰ دقیقه روی آنتن ۱5۰ میلیون تومان!

گزارش

رامتین موثق


